
Gammel Mønt 4 · 1117 København K · T +45 33 92 29 00 · E mbbl@mbbl.dk · www.mbbl.dk 

Udvalget for Landdistrikter og Øer

Ministeren for by, bolig og landdistrikte
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra 

Spørgsmål nr. 57:

Med henvisning til regeringens Vækstplan DK, bedes ministeren redegøre for, hvorfor Langeland,
Ærø og alle andre steder i landet ikke har fået samme tilbud som Bornho
kontantemidler til løsning af problemerne med bredbåndsudbredelsen og huller i mobildækningen.

Svar:

På mine besøg i de danske landdistrikter har jeg ved selvsyn oplevet de mange udfordringer, som 
kommunerne står over for. Denne 
sammenhængende Danmark, i både byerne og i landdistrikterne.

Derfor har regeringen netop lanceret et udspil med 22 initiativer, som skal være med til at fremme 
adgangen til bedre bredbånd og mob
fremadrettet vil være et foregangsland på det digitale område.

Uddybende oplyser Erhvervs- og Vækstministeriet, at 
på at stille dækningskrav i forbindelse med auktioner og indkøb, som kan fremme bedre mobil
bredbåndsdækning i hele Danmark. Regeringen har allerede i forbindelse med auktionen over 800 
MHz-frekvenserne stillet dækningskrav, og vi vil også ved fremtidige frekvensauktioner have fo
at stille dækningskrav. 

Kommunerne får desuden klare rammer for at stille dækningskrav i områder med dårlig dækning i 
forbindelse med kommunale indkøb af bredbånds

Endvidere vil vi forbedre rammerne for branchens fortsatte
mobiltaledækning. Vi vil bl.a. gøre op med urimelige lejepriser for grunde til mobilmaster og gøre det 
nemmere at opsætte antenner i landområder og ved kysterne. Samtidig vil regeringen arbejde efter en 
ny, ambitiøs 2020-målsætning for uploadhastigheder på minimum 30 Mbit/s i hele landet. 

Endelig skal det være gennemsigtigt for forbrugerne, hvilke ydelser de får leveret. Regeringen vil fx 
arbejde for en europæisk mærkningsordning for mobiltelefoners antennekvalitet og en mer
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Udvalget for Landdistrikter og Øer

Ministeren for by, bolig og landdistrikters besvarelse af spørgsmål nr. 5
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Erling Bonnesen (V)

Med henvisning til regeringens Vækstplan DK, bedes ministeren redegøre for, hvorfor Langeland,
Ærø og alle andre steder i landet ikke har fået samme tilbud som Bornholm med tilførsel af 
kontantemidler til løsning af problemerne med bredbåndsudbredelsen og huller i mobildækningen.

På mine besøg i de danske landdistrikter har jeg ved selvsyn oplevet de mange udfordringer, som 
enne regering tager disse udfordringer alvorligt, da vi ønsker et 

sammenhængende Danmark, i både byerne og i landdistrikterne.

Derfor har regeringen netop lanceret et udspil med 22 initiativer, som skal være med til at fremme 
adgangen til bedre bredbånd og mobildækning i hele landet. Samtidig sikrer vi, at Danmark også 
fremadrettet vil være et foregangsland på det digitale område.

og Vækstministeriet, at det vil bl.a. ske ved, at det offentlige har fokus 
forbindelse med auktioner og indkøb, som kan fremme bedre mobil

bredbåndsdækning i hele Danmark. Regeringen har allerede i forbindelse med auktionen over 800 
frekvenserne stillet dækningskrav, og vi vil også ved fremtidige frekvensauktioner have fo

Kommunerne får desuden klare rammer for at stille dækningskrav i områder med dårlig dækning i 
forbindelse med kommunale indkøb af bredbånds- og mobilforbindelser. 

Endvidere vil vi forbedre rammerne for branchens fortsatte investeringer i bredbånds
mobiltaledækning. Vi vil bl.a. gøre op med urimelige lejepriser for grunde til mobilmaster og gøre det 
nemmere at opsætte antenner i landområder og ved kysterne. Samtidig vil regeringen arbejde efter en 

ætning for uploadhastigheder på minimum 30 Mbit/s i hele landet. 

Endelig skal det være gennemsigtigt for forbrugerne, hvilke ydelser de får leveret. Regeringen vil fx 
arbejde for en europæisk mærkningsordning for mobiltelefoners antennekvalitet og en mer
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Derfor har regeringen netop lanceret et udspil med 22 initiativer, som skal være med til at fremme 
ildækning i hele landet. Samtidig sikrer vi, at Danmark også 

det vil bl.a. ske ved, at det offentlige har fokus 
forbindelse med auktioner og indkøb, som kan fremme bedre mobil- og 

bredbåndsdækning i hele Danmark. Regeringen har allerede i forbindelse med auktionen over 800 
frekvenserne stillet dækningskrav, og vi vil også ved fremtidige frekvensauktioner have fokus på 

Kommunerne får desuden klare rammer for at stille dækningskrav i områder med dårlig dækning i 

investeringer i bredbånds- og 
mobiltaledækning. Vi vil bl.a. gøre op med urimelige lejepriser for grunde til mobilmaster og gøre det 
nemmere at opsætte antenner i landområder og ved kysterne. Samtidig vil regeringen arbejde efter en 

ætning for uploadhastigheder på minimum 30 Mbit/s i hele landet. 

Endelig skal det være gennemsigtigt for forbrugerne, hvilke ydelser de får leveret. Regeringen vil fx 
arbejde for en europæisk mærkningsordning for mobiltelefoners antennekvalitet og en mere detaljeret 
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opgørelsesmetode for bredbåndskortlægningen, så der gives bedre viden om bredbåndsdækningen 
lokalt.

For så vidt angår Bornholm gælder der en særlig udfordring ved, at adgangen til 
højhastighedsbredbånd ligger væsentligt under landsgennemsnittet. Under halvt så mange har 
adgang til 30 Mbit/s som landsgennemsnittet. Ser vi på adgangen til 50 Mbit/s, er det kun 17 pct., der 
har adgang på Bornholm, mens det på landsplan er 77 pct., der kan få 50 Mbit/s. 

På Bornholm er både byer og landområder berørt af den manglende adgang til 
højhastighedsbredbånd. Med mere end 22.000 husstande og virksomheder er Bornholm den ø i 
Danmark, hvor der er flest, der ikke har adgang til bredbånd med højere hastigheder. Der er fx 
omkring 13.000 husstande og virksomheder, der ikke kan få adgang til mindst 30 Mbit/s. 

Andre øer og områder har også udfordringer, men der er tale om mindre områder, der berører færre 
husstande og virksomheder. Her er der, som nævnt ovenfor, med udspillet om Bedre bredbånd og 
mobildækning i hele Danmark taget en række initiativer, som vil bidrage positivt til at forbedre 
dækningen i andre områder.

Med venlig hilsen

Carsten Hansen


